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 The objective of this study is to estimate the target level of local production and consumption of fish in Saudi Arabia and compare it by the actual level during 1980-2000 using partial adjusted model. The results of the study could be summarized in:
1. Traditional boats are the main source of fish production with production elasticity equal to 0.24 in the long run. Moreover, the actual production is in close proximity to the target level where it fulfils about 96.23% from targeted production during 1985-2000. 

2. The average retail price of fish, red meat and rice are the most important factors determining the individual consumption of fish. Moreover, fish still luxury good especially in the regions far from beaches. Also, there is a difference between targeted and actual consumption level due to the actual level attain about 89.92% of targeted level during 1980-2000. 

3. Targeted production level is expected to increase from 60.75 thousand metric ton in 2004 to 66.52 thousand metric ton in 2010 while consumption is expected to increase from 148.84 thousand metric ton in 2004 to 157.36 thousand metric ton in 2010. Therefore, the gap between production and consumption of fish is expected to sustain around 89.85 thousand metric ton during 2004-2010. This implies that the self-sufficiency ratio of fish will sustain around 41.44% at the same period. 
In view of that, the study recommended that the fish production and consumption policies should be drawn depending on the targeted levels without increasing fish imports which heart the government budget.  
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ملخص البحث:

استهدفت هذه الدراسة تقدير المستوى المستهدف لكل من الإنتاج والاستهلاك المحلي للأسماك ومقارنته بالمستوى الفعلي خلال الفترة 1980 – 2000م، وذلك اعتمادا على نموذج التعديل الجزئي وهو أحد النماذج الديناميكية طويلة الأجل، وأسفرت هذه الدراسة عن مجموعة من النتائج أهمها: 

1)                 تعتبر المراكب التقليدية أهم وسائل الإنتاج الأساسية في المملكة وتبلغ مرونتها الإنتاجية نحو 0.24 في المدى الطويل. واقترب الإنتاج الفعلي للأسماك من نظيره المستهدف، حيث حقق الإنتاج الفعلي 96.23% من نظيره المستهدف خلال الفترة 1985-2000م.

2)                 يعتبر متوسط أسعار التجزئة لكل من الأسماك واللحوم الحمراء والأرز أهم العوامل الاقتصادية المحددة لمتوسط استهلاك الفرد من الأسماك، كما تستمر الأسماك سلعة غير ضرورية في النمط الاستهلاكي وبصفة خاصة في المناطق غير الساحلية بالمملكة. وقد تبين أن هناك تفاوت نسبي بين المستوى الفعلي ونظيره المستهدف لمتوسط استهلاك الفرد، إذ حقق الاستهلاك الفعلي 89.92% من نظيره المستهدف خلال الفترة 1980 – 2000م.

3)                  يتوقع زيادة الإنتاج المستهدف للأسماك من 60.75 ألف طن عام 2004م إلى 66.52 ألف طن عام 2010م، في حين يتوقع زيادة الاستهلاك المحلي للأسماك من 148.84 ألف طن عام 2004م إلى 157.36 ألف طن عام 2010م ومن ثم يتوقع الثبات النسبي للفجوة الغذائية حول المعدل 89.85 ألف طن، بنسبة اكتفاء ذاتي تبلغ 41.44% خلال الفترة 2004 – 2010م. ومن ثم توصي هذه الدراسة بضرورة رسم السياسات الإنتاجية والاستهلاكية للأسماك في ضوء المستويات المستهدفة وذلك للمحافظة على نسبة الاكتفاء الذاتي وعدم التوسع في الواردات السمكية التي تشكل ضغطاً على ميزان المدفوعات. 


